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Verslag  openbare  fractievergadering  16  september 
 

Op onze eerste vergadering na het reces in de oude School in Wieringerwaard waren geen in-
sprekers aanwezig. De behandeling van de raadsagenda vergde, op het punt van de voorgestel-
de asiel locaties na, weinig discussie.  

Verkeerssituatie Noordburen  
(Hippolytushoef) 
Deze  kwam aan de orde. Al jaren klagen be-
woners over de onveilige 30 km zone van de 
Slingerweg. 
 
Bedrijventerrein Hoornseweg                                                                                                                                                                
De locatie van het tuincentrum aan de Hoornse 
weg willen ondernemers een andere bestem-
ming geven met het oprichten van een aantal 
bedrijfsgebouwen, waaronder een laadstation. 
De gemeente wil hen niet te woord staan resul-
terend in een afwijzende brief met mededeling 
‘door omstandigheden kunnen wij hier niets 
mee’, geen enkele motivering. De fractie zal 
contact met de ondernemers opnemen en hen 
adviseren om een principeverzoek in te dienen  
waarop de gemeente verplicht is te reageren.                                                                                                                     
 
Voorgenomen locaties asielopvang      
LDA kan zich vinden in de drie voorgestelde 
locaties. Hoewel de locatie Balgweg 105 in 
Breezand niet aan de gestelde criteria voldoet 
die vooraf gesteld waren kan de fractie zich 
vinden in de locatie. De vraag werd gesteld wat 
is het alternatief? Daar kwam geen antwoord 
op. Vragen bij de fractie zijn er  vooral over hoe 
de gemeente een oplossing voor openbaar ver-
voer kan geven  en over de zorgen die in Den 
Helder geuit worden.  Op de locatie Paadje 3 in 
Nieuwe Niedorp is een tankstation gevestigd 
waar ook LPG geleverd wordt.       
                                                                                                                                           
Concept beleidskader kleine windturbines                                                                                                  
Onze scepsis over het plaatsen van deze turbi-
nes met een maximale ashoogte van 15 meter 
is weggenomen. In het concept voorstel wor-
den veel beperkende voorwaarden benoemd 

waaraan plaatsing moet voldoen. De molens 
worden alleen toegestaan op agrarische perce-
len in het buitengebied. In Belangrijk Provinci-
aal Gebied worden deze windturbines niet toe-
gestaan. Dit betekent dat er weinig locaties ge-
schikt zijn voor plaatsing. Daardoor kunnen wij 
instemmen met het voorstel. Wel wordt een 
amendement ingediend om aan de voorwaar-
den toe te voegen dat de rotorbladen van ma-
teriaal vervaardigd zijn dat te recyclen is om 
aan de doelen van de duurzaamheidsagenda 
van Hollands Kroon te voldoen om in 2025 een 
circulaire economie te bereiken. Doel van een 
circulaire economie is geen afval meer te pro-
duceren door alle teruggewonnen stoffen uit 
recycling als grondstof opnieuw te gebruiken. 
De uit kunststof vervaardigde rotorbladen zijn 
vaak moeilijk recyclebaar. Er zijn nieuwe tech-
nieken ontwikkeld die het wel mogelijk maken. 
Houten rotorbladen kunnen volledig herge-
bruikt worden en zijn een alternatief. 
 
Krediet realisatie 500 Flexwoningen                                                     
LDA kan hier mee instemmen. De fractie is wel 
kritisch over de uitvoering waar kwaliteit van de 
te bouwen woningen vereist is. Het bouwen 
van flexwoningen mag uitvoering van het regu-
liere bouwprogramma niet vertragen. 
 
Aftrap campagne                                                                                                                             
Zaterdag 21 september bezoekt LDA Anna 
Paulowna waar we van 10.00 tot 12.00 uur  
met onze kraam bij het winkelcentrum aanwe-
zig zijn om met inwoners in gesprek te gaan. 
Wij willen graag horen wat er bij u leeft. Wij 
hebben een klaagmuur waarop u uw sugges-
ties of klachten kunt achterlaten.              

 
openbare fractievergadering 

 
maandag 14 oktober 
aanvang 20.00 uur   

 
locatie: 

Dorpshuis De Nieuwe Horn 
Kerkepad 1-3 1767CK Kolhorn  
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UIT  DE  FRACTIE 

Hoewel op de raadsvergadering van 19 september veel discussie was over de drie punten in de 
beeldvormende vergadering, was het allemaal niet diepgaand. Veel woorden om tot een stand-
punt te komen. 

Voorgenomen besluit locaties asielopvang, 
AMV en tijdelijke huisvestingslocaties 
Raadsbreed werd er ergernis uitgesproken 
over de falende communicatie. Dat bewoners 
uit de krant moesten vernemen wat er speelde 
voordat de brief van de gemeente ontvangen 
was, was een slechte beurt van de gemeente. 
Dit is niet de eerste keer dat de gemeente faalt 
in communicatie met de inwoners. Hollands 
Kroon en communicatie blijft problematisch. 
Over de locatie Balgweg 105 voor het vestigen 
van een AZC voor vijf jaar waren vooral vragen 
hoe het college dacht het in goede banen te 
leiden. De beantwoording was uiteindelijk vol-
doende voor de raad om unaniem in te stem-
men met het voorstel. 
 
Concept beleidskader kleine windturbines 
Een langdurige en onduidelijke discussie waar-
in de raad niet tot een besluit wist te komen re-
sulteerde er in dat het voorstel terugverwezen 
werd naar het college om de standpunten die 
in de raad naar voren waren gekomen er in te 
verwerken.  
Het door ons ingediende amendement om aan 
de voorwaarden toe te voegen dat de wieken 
gerecycled kunnen worden, leidde tot veel dis-
cussie waarom dit geen goed voorstel zou zijn.  
Alleen GroenLinks was duidelijk en diende het 
amendement mede in. De VVD wees het af 
omdat het kostenverhogend voor de onderne-
mers zou werken. De andere fracties kwamen 
met de dooddoener dat het een sympathiek 
amendement was en dan weet je het wel. Er 

mee in stemmen 
was er niet bij. De 
duidelijke argu-
mentatie van on-
ze fractievoorzit-
ter dat de ge-
meente zo een 
stap kan zetten 
naar de circulaire 
economie was 
aan dovemans 
oren gewijd. Dat 
je consequenties 
moet verbinden als je in het zelfde beleidska-
der stelt dat de gemeente in 2030 een circulai-
re economie heeft, is voor veel fracties niet aan 
de orde. 
Het college zegde toe dat hij het aspect duur-
zaamheid meeneemt in het opstellen van het 
aangepaste beleidskader.  
 
Budget realisatie 500 flexwoningen 
Het college stelde voor om een krediet van  
€ 900.000 voor dit doel beschikbaar te stellen 
en het te dekken uit de algemene reserves.
Hierover was weinig discussie. LDA stelde na-
drukkelijk dat er wel kwalitatieve woningen ge-
bouwd moeten worden. De portefeuillehouder 
stelde dat dezelfde normen voor normale wo-
ningen blijft gelden en dat het flexprogramma 
de gestelde woningbouwambities niet in de 
weg mag zitten. Voor de fractie voldoende om 
met het voorstel in te stemmen. 
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Beantwoording   
politieke  vragen  snippergroen 
 
 
 
 
 

Beste fractie,   
  
Op 2 augustus 2024 heeft u politieke vragen (nummer PV-2439) gesteld over Snippergroen. In 
deze brief beantwoorden wij de door u gestelde vragen. U vindt de antwoorden direct onder de 
vragen.  
  
Alvorens uw vragen te beantwoorden nemen wij u kort mee in het traject tot het in 2022 gewijzig-
de snippergroenbeleid. Om ervoor te zorgen dat de Noordkop in 2050 klimaatbestendig is inge-
richt, is de strategie klimaatadaptatie in 2021 aangenomen. Deze strategie stond lijnrecht tegen-
over het in 2019 aangenomen snippergroenbeleid en bemoeilijkte de verkoop van snippergroen. 
Uit het onderzoek is gebleken dat verkocht snippergroen veelal wordt bestraat. Hierdoor kan re-
genwater niet goed weglopen en hitte niet goed opgenomen worden. Om die reden zij we ge-
stoptmet de verkoop van snippergroen.  
  
In het genomen besluit is de mogelijkheid opgenomen om bij uitzondering nog steeds stukken  
snippergroen te verkopen. Iedere aanvraag tot aankoop van snippergroen wordt dan ook bekeken 
en beoordeeld. Zo wordt onder ander bekeken of het wenselijk of noodzakelijk is om het stuk 
grond te verkopen. Maar ook of het wel mogelijk is. Bijvoorbeeld in verband met de ligging van 
kabels en leidingen. De verkoop van snippergroen is maatwerk geworden.  
 

De volledige beantwoording kunt u lezen op onze website https://ldahollandskroon.nl 

LDA  on  tour 
 

LDA komt naar u toe! Vanaf september gaan we 
iedere maand langs de dorpen in Hollands Kroon 
om vragen van inwoners te beantwoorden, zorgen 
aan te horen en onderwerpen te verzamelen die 
voor u belangrijk zijn. 

 
Zijn het nu alweer gemeenteraadsverkiezingen?'  
Nee! Maar LDA vindt dat partijen in de gemeente-
raad ook buiten verkiezingstijd de inwoners moe-
ten opzoeken.  
Zaterdag 21 september stonden we in Anna 
Paulowna om te horen wat de mensen daar bezig 
houdt en wat er beter kan. Daar kwamen goede 
suggesties uit voort! Vanaf nu gaat LDA iedere 

maand 'on tour' naar een van de voormalige gemeentes om de inwoners te spreken. Zaterdag 19 
oktober staan we in het Winkelhart Niedorp, van 10.00 tot 12.00 uur. 
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Analyse:  Grotere  gemeenteraden  op  komst,  hoe  nuttig   is  dat? 

 
Hans Boskeljon 18 aug 2024 – 07:00                    www.regionoordkop.nl 
 
 
Minister van Binnenlandse zaken Hanke Bruins Slot gaf in november 2023 aan, 

naar aanleiding van brieven van de Nederlandse vereniging voor Raadsleden en van de vier 
grote gemeenten, een onderzoek uit te gaan voeren naar grotere gemeenteraden. Zij zag dit als 
oplossing voor een lagere werkdruk en een betere verbinding met de samenleving. Haar opvol-
ger Hugo de Jonge zag de oplossing vooral in het werken met commissieleden of burgerraden, 
waarbij hij ook stelt: “Democratie kost nou eenmaal geld en is nou eenmaal niet efficiënt, en dat 
is maar goed ook.”                                                                                                                                   
 
Volgens Binnenlands bestuur oppert het ministerie van Binnenlandse zaken inmiddels dat ge-
meenteraden over een paar jaar zelf moeten bepalen hoeveel raadsleden zij nodig hebben. Dit 
omdat Nederlandse gemeenten ruim minder raadsleden hebben in vergelijking met andere Eu-
ropese gemeenten. Geen hele rare gedachte, want onze huidige regels stammen uit 1897 en 
Nederland heeft inmiddels wel bijna vier maal zoveel inwoners. 
 
De vraag is of het uitbreiden van gemeenteraden nu echt een oplossing voor een lagere werkdruk 
en een betere verbinding met de samenleving is. Hoe nodig is dit eigenlijk in Hollands Kroon en 
Den Helder? 

Hollands Kroon 
Hollands Kroon is bestuurlijk een constructie-
ve gemeente waar raadsvoorstellen veelal 
unaniem de eindstreep halen. Ter indicatie, de 
kwalitatief uitstekende oppositie is daar zelfs 
constructiever dan de coalitie in Den Helder. 
Het college stelt zich ook echt in dienst van de 
gemeenteraad om de raad zo goed als moge-
lijk in stelling te brengen. Het raadsdebat 
wordt hier al niet meer via het college ge-
voerd, maar wisselen de partijen zelf onder-
ling hun politieke standpunten en argumenten 
uit en zijn daarbij ook in staat om zich te laten 
overtuigen door betere argumenten. Maar 
waarom ze ooit hebben gekozen voor zo’n 
plat vergadersysteem, waardoor de werkdruk 
voor raadsleden echt absurd hoog is, lijkt een 
raadsel. 
Hollands Kroon werkt niet met commissiele-
den, dus de 29 raadsleden moeten alles zelf 
aflopen, lezen en volgen. Wat ze wel erg goed 
doen is de mogelijkheid bieden aan inwoners 
om op het raadscafé hun zorgen of wensen te 
uiten. Wat dit aspect van ‘verbinding met de 
samenleving’ betreft is de lokale politiek hier 
dus al prima bezig. Vier of vijf vergaderingen 
per week is voor een lekenbestuur als een ge-
meenteraad, waar veel leden ook nog een ge-
wone baan hebben, echter wel te veel. 
Daarnaast doet Hollands Kroon nog steeds te 
veel achter gesloten deuren. Enerzijds zijn dat 
nuttige informerende bijeenkomsten met amb-
tenaren, waar raadsleden zich op dossierni-
veau bij laten praten. Anderzijds zijn er ook 

meer politiek getinte bijeenkomsten als ‘benen 
op tafel’ overleggen met het college over rele-
vante politieke onderwerpen die wel degelijk 
openbaar horen te zijn. Inwoners hebben na-
melijk recht om te weten wat partijen vinden 
van een voor hen belangrijk onderwerp en wel 
van startnotitie tot de uiteindelijke besluitvor-
ming. Het komt nu voor dat bijvoorbeeld een 
belangrijke nota als de nota wonen, na wee 
jaar plots in de gemeenteraad komt ter vast-
stelling, zonder dat inwoners daar eerder eni-
ge invloed op hebben kunnen uitoefenen. Dat 
deel van ‘verbinding met de samenleving’ 
moet echt beter. 
  
Den Helder 
Den Helder heeft naast haar 31 raadsleden 
maar liefst 49 commissieleden rondlopen. De 
commissieleden krijgen geen vaste toelage, 
maar slechts een onkostenvergoeding per bij-
eenkomst. Enerzijds verlaagt dit de werkdruk, 
vooral voor kleine fracties, maar anderzijds 
vergt dit ook weer fractievergaderingen om 
alle standpunten af te stemmen en weer terug 
te koppelen. Per saldo nuttig voor gelijktijdige 
commissievergaderingen, maar de winst voor 
het verlagen van de werkdruk is feitelijk mini-
maal. 
De volksvertegenwoordigende taak is in Den 
Helder minder goed geregeld. Er is geen 
raadscafé, maar inwoners kunnen inspreken 
of zelf contact zoeken met gemeenteraadsle-
den. De openheid van het gemeentebestuur is 
in Den Helder wel weer uitstekend geregeld. > 
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Vergaderingen zijn altijd openbaar waar dat 
mogelijk is. Den Helder zou wel efficiënter kun-
nen vergaderen als er minder ‘incidenten’ of 
situaties via moties ter tafel zou worden ge-
bracht. Wellicht dat dit fenomeen wel met werk-
druk te maken heeft, want als je iets wil wijzi-
gen dan moet het beleid aangepast worden 
met alles wat daarbij hoort. Dat is veel werk, 
maar zorgt uiteindelijk wel voor blijvende oplos-
singen. 
 
Versplintering 
Den Helder heeft nog een ander probleem. 
Door de enorme versplintering hebben vrijwel 
alle fracties moeite om hun kieslijsten te vullen 
en actieve leden aan zich te binden. Dit leidt tot 
brede coalities en dus te grote en dure colle-
ges. Twaalf partijen, met maar liefst vijf lokale 
partijen zonder echt duidelijke ideologische 
verschillen, is te veel voor een middelgrote 
stad van ruim 55.000 inwoners. Ga met elkaar 
praten, zonder bang te zijn voor je raadszetel, 
en maak één of twee sterke lokale partijen. 
Gemeenteraden zijn qua diversiteit nog zelden 
een afspiegeling van de bevolking; weinig jon-
geren, allochtonen en nog steeds onvoldoende 
vrouwen. Dat zou een gevolg kunnen zijn van 
de werkdruk die lang niet voor iedereen inpas-
baar is naast het dagelijks leven. Ook kwalita-
tief valt er nog wel wat te verbeteren. Raadsle-
den hebben naast de budgetbevoegdheid ei-
genlijk slechts drie hoofdtaken: volksvertegen-
woordiger, kaders stellen op hoofdlijnen en het 
controleren van het college op het afgesproken 
beleid. Toch houden veel raadsleden zich nog 
steeds te veel bezig met de uitvoering, aldus 
oud-minister De Jonge. Vooral de kaderstellen-
de rol op de hoofdlijnen van het beleid lijkt hier 
onder te lijden. In Hollands Kroon zijn ze hier 
duidelijk al overheen gegroeid, waardoor ver-
gaderingen ook efficiënter benut worden. 
 
Resumerend 
Ja, de werkdruk is onmiskenbaar toegenomen 
door het toevoegen van diverse rijkstaken en 
de vele gemeenschappelijke regelingen, maar 
of het toevoegen van bijvoorbeeld tien of twaalf 
raadsleden daar nu echt verandering in zou 
aanbrengen lijkt te gemakkelijk gedacht. Beide 
gemeenten hebben duidelijk sterkten en zwak-
ten, waarbij ik de werkdruk niet snel opgelost 
zie door het simpelweg verhogen van het aan-
tal raadsleden. 
Vooral de bestuurlijke drukte (vergaderingen) 
speelt beide raden wel echt parten, waardoor 
raadsleden te veel geregeerd worden door de 
stukkenstroom om al hun taken naar behoren 
uit te voeren. Voor Den Helder zou minder frac-
ties een deel van de problemen oplossen. Voor 

Hollands Kroon zou wellicht nog eens goed 
naar de vergaderkalender gekeken moeten 
worden. Feit is wel dat beide gemeenten veel 
van elkaar kunnen leren, waarbij direct het 
woord herindeling komt bovendrijven. Dat is 
een onderwerp voor een volgende keer. 
Al met al lijkt een toevoeging van een aantal 
raadsleden niet echt een oplossing voor een 
lagere werkdruk en een betere verbinding met 
de samenleving. Aanpassingen van het verga-
dersysteem en wellicht wat handige participa-
tie-instrumenten lijken meer effect te kunnen 
hebben. In elk geval worden de gemeentera-
den niet al in 2026 groter, zegt de woordvoer-
der van Binnenlandse Zaken. Eerst moet nog 
een onderzoek naar verschillende varianten 
worden afgerond en als er dan een wetswijzi-
ging komt, duurt het nog ruim twee jaar voordat 
die door beide Kamers is. Genoeg tijd dus voor 
de commissies bestuurlijke vernieuwing in bei-
de gemeenten om lokaal te experimenteren 
met nieuwe tools.                                            < 
 

Burgerberaad 
 

Doel van een burgerberaad is een betere be-
sluitvorming en invloed op de politiek verkrij-
gen.Een burgerberaad of burgerforum is een 
gelote groep inwoners die de politiek adviseert 
of helpt te beslissen over een specifiek onder-
werp. Bij een landelijk burgerberaad gebeurt dit 
in opdracht van de regering of het parlement. 
Een burgerberaad kan ook georganiseerd wor-
den binnen een gemeente of provincie.  

Wie een burgerberaad organiseert, kan daar 
verschillende doelen mee hebben. Bijvoorbeeld 
om beter te begrijpen hoe inwoners tegen een 
vraagstuk aankijken. Of om mensen goed te 
betrekken bij lastige besluiten die moeten wor-
den genomen.  

Een burgerberaad heeft verschillende voorde-
len:  

 De politiek leert welke ideeën en me-
ningen er leven in de samenleving over 
maatschappelijke kwesties of 
(omstreden) politieke kwesties. Hier-
door is betere besluitvorming mogelijk. 

 Het is een goede manier om nieuwe, 
creatieve oplossingen te verzamelen. 

 Burgers hebben meer invloed op de 
politiek, wat de democratie versterkt. 

 Het helpt meningsverschillen tussen 
mensen te overbruggen via dialoog. 
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Overal  arbeidsmigranten,  maar  we  wisselen  geen  woord 
 
 
          COLUMN   MARLOES DE KONING                 https://www.nrc.nl 

 

 
 

Eens in de zoveel tijd worden bij mij in de straat arbeidsmigranten gebracht. Ik woon in een dorp 
langs de A7, op de as Amsterdam, Agriport, Afsluitdijk. Vroeger stond het bekend om zijn appels 
en peren, maar de fruittelers waar ik tussen woon hebben geen opvolgers. De meeste bomen zijn 
gerooid, waardoor het geluid van de snelweg steeds verder waait. De akkers worden gebruikt 
voor bloembollen, kolen of kassen. Er staan vogelverschrikkers in fel oranje werkkleding. Soms 
zie ik er ook echte mensen met petjes en mouwloze shirts. Dan staat er een personenbusje in de 
berm. Aan het einde van de dag zijn ze weer verdwenen. We wisselen geen woord. Wat wil ik ze 
ook vragen. Of ze het leuk vinden om kolen te oogsten? Zouden we meer contact krijgen als 
straks het huisvestingscomplex voor arbeidsmigranten af is? De gemeente heeft in juni locatie 
‘Appelschenkbos’ aangewezen bij de dichtstbijzijnde afrit, hemelsbreed 500 meter van mijn voor-
deur. Nu is daar nog een boomgaard. 
 
De 300 toekomstige wooneenheden zullen er wel zo ongeveer uitzien als het containerwijkje dat 
aan de andere kant van de A7 groeit, achter een geluidswal ter hoogte van Hoorn. De units heb-
ben grote ramen aan de kant van de weg. Overdag is het uitgestorven. In het donker zie ik soms 
licht achter de ramen. Het nodigt niet uit tot burencontact. 
 
Met alle politieke discussie over arbeidsmigratie in mijn achterhoofd doe ik een poging de afstand 
die ik voel te overbruggen. Ik begin bij de Poolse supermarkt Dorotka in Wognum, maar tijdens 
mijn vakantie heb ik het plaatselijke nieuws niet gevolgd. De ramen en deuren zijn dichtgetimmerd 
met spaanplaat na een brand, eind augustus. De politie onderzoekt vermoedens van brandstich-
ting.Bij de keurslager ertegenover is het druk. De medewerkers kennen de manager van de Pool-
se winkel niet. Via de Kamer van Koophandel vind ik alleen de naam van de in Bagdad geboren 
eigenaar, geen contactgegevens. 
 
Ik rijd in de richting van Medemblik en Enkhuizen, ‘Seed Valley’, het wereldwijde centrum van de 
zaden-veredeling. Het is warm en er is op maandagmorgen weinig verkeer, op een DHL-bezorger 
en een camper met Duits kenteken na. In Hauwert sta ik stil voor een trekker met oplegger vol 
mensen en muziek. Ik kijk langs het portier omhoog en zie behaarde mannenbenen onder een 
badjas en kratten bier. Het is de laatste dag van de kermis. Voor voetbalclub V.V. Hauwert ’65 
staat een zweefmolen. 
 
De grootverwerker van uien (2,5 miljoen kilo per jaar) in Oostwoud heeft afgelopen jaar geïnves-
teerd in isolatie. De gestapelde gekleurde woonunits op het erf hebben nu allemaal hetzelfde don-
kergrijze jasje. Ze hebben eigen huisnummers – een tot en met zestien – een parkeerplaats voor 
de deur en een rek deelfietsen aan de zijkant.In de bedrijfshal aan de overkant van de weg wer-
ken vrouwen met gehoorbeschermers en grote plastic brillen achter de lopende band, waarover 
geschilde rode uien rollen. De vrouw met wie ik probeer boven de dreunende machines uit een 
gesprek te beginnen, roept in een Slavische taal naar een man die kratten sjouwt. Hij gebaart 
naar elders in de bedrijfshal. Ik vind er kuubskisten vol uien, maar geen mensen. En druip weer 
af.Een uur later heb ik meer geluk. Mensen zijn net van de akkers naar huis gebracht. Ik schiet 
een vrouw aan die een container binnen wil stappen. Ze blijkt er zelf niet te wonen, maar de HR te 
doen van de bedrijvengroep die de containers verhuurt. Vriendelijk, maar een vertegenwoordiger 
van de baas. Ik vergeet haar naam te vragen. „We vinden het belangrijk dat mensen er goed bij-
zitten”, zegt ze. „Ze werken hard.” Ik geef mijn nummer en vertel dat ik graag wil komen kijken. Ze 
belooft het te overleggen. Maar ik hoor niets meer. 
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Het najaar nadert. Hoe guur wordt de herfst voor de democratie? Of is het al aan het stormen? 
Sommigen vinden van wel. Anderen zien donkere wolken aan de horizon. Maar gloort er ook er-
gens zonlicht? 

Verschillende burgerberaden 
Het is afhankelijk waar je naar kijkt. En op welk 
niveau. Zo schijnt wat ons betreft op lokaal ni-
veau soms de zon. Daar vinden verschillende 
experimenten plaats met het geven van meer 
zeggenschap aan bewoners en burgers. Zo 
zijn er in het afgelopen jaar verschillende bur-
gerberaden georganiseerd, waar gelote bewo-
ners zich over lastige kwesties hebben gebo-
gen. Klimaat in Rotterdam, parkeren in Haar-
lem, zorg en wonen in Den Bosch, afval in Am-
sterdam en Arnhem en toekomstvisie in Maas-
tricht. 
 
Grondwetswijziging 
Hoopvol is dat men op landelijk niveau nu al 
enige tijd bezig is met het voorbereiden van het 
eerste nationale burgerberaad over het klimaat. 
Ook qua referendum staan we hopelijk aan de 
vooravond van een doorbraak. Na weer een 
paar lokale referenda te hebben gehad 
(Amsterdam, Katwijk en Alkmaar), staat lande-
lijk de tweede lezing van de grondwetswijziging 
voor het correctief referendum voor de deur. 
Zoals het er naar uitziet is er een tweederde 
meerderheid in zowel de Tweede Kamer als 
Eerste Kamer. Dat geeft de burger moed! 
 
Bert Blase 
Terug naar het burgerberaad. Een van de eer-
ste mensen die - van onderop  - een burgerbe-
raad organiseerde is Bert Blase, oud-
burgemeester en oprichter van Code Oranje. 
Meer Democratie had een gesprek met hem. In 
2019 bracht hij bewoners, werknemers en an-
dere belanghebbenden rond Schiphol bij elkaar 
in een van de eerste burgertoppen. Bert gelooft 
sterk in de ‘democratie van onderop’. Hij 
schreef een moderne mythe over de democra-
tie en de noodzaak om deze van onderop vorm 
te geven: “De dochter van Dante”.                    

Partijdemocratie 
Centrale boodschap is: geef meer ruimte aan 
mensen zelf om met oplossingen te komen 
voor knellende problemen. Of zoals Bert zegt: 
“De partijdemocratie heeft laten zien dat het 
niet het antwoord op de vragen is waar wij voor 
staan”. 
 
Samen beslissen 
Dit vinden wij vanuit Meer Democratie ook. 
Meer samen beslissen op belangrijke onder-
werpen is de remedie tegen vastlopende poli-
tiek-bestuurlijke processen. Daar gaat het ge-
sprek met Bert Blase over. Naast elkaar staan 
in plaats van tegenover elkaar, is veel beter 
voor de samenleving. En naarmate dit op lager 
niveau plaatsvindt, des te meer kans van sla-
gen. 
 
Beluister hier het gesprek met Bert Blase 
https://www.youtube.com/watch?v=19lvn2HV-J0 
 
Gezonde democratie 
Meer Democratie gaat vaker in gesprek met 
mensen die van betekenis zijn voor een gezon-
de democratie. De volgende keer met oud SP 
Kamerlid Renske Leijten over de aanstaande 
behandeling van het correctief referendum. 
 

Met democratische groet, 

Niesco Dubbelboer 
Bram van Montfoort 
Maeve McNabb 
 


